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* آقای رئیس جمهور گفته اند اگر برجام به نفع آمریکا بود از آن خارج نمی شد. چرا 
ایشان نمی خواهند متوجه بشوند که وقتی آمریکا سودش را از برجام برد. برای چه 
پای تعهدات خود در برجام بایستد. ساده اندیشی بعضی مسئولین واقعا تاسف آور است.
0916---6043

*  آقای روحانی تکرار مواضع شما مبنی بر مذاکره با آمریکا به شرط لغو تمام تحریم ها 
یعنی تحقیرملتی که در مقابل تحریم های ظالمانه آمریکا، ایستاده اند. چرا برخلاف 

مردم پالس ضعف به دشمنان ارسال می کنید؟
021---3885

* اقتصاد کشــور داشت از حال رکود خارج می شد که دولت دوباره حرف مذاکره 
با آمریکا را زد. تا حرف مذاکره به میان آمد به یک باره ســر و کله شرایط رکود در 

بازار پیدا شد.
081----8979
*  آقای رئیس جمهور اظهار داشته دو مسئول خارجی به او گفته اند برجام برای ایشان 
جام اخلاق آورده است عرض می کنیم آیا عاقلانه بود که توان هسته ای کشور را برای 
تعریف زبانی چند خارجی از بین بردیم و دانشمندان هسته ای کشور بی کار شدند؟!
0935----0584
* وزیر امور خارجه کشورمان در سالگرد برجام گفته اند اگر به 4 سال قبل برگردیم 
باز هم برجام را امضا می کنم. صنعت هسته ای را بر باد داد و دستاورد تقریبا هیچ 
را به ارمغان آورد و 75 سکه دریافت کرد. هر کس دیگری هم به جای وی باشد به 

جای یک بار ده ها بار هم که شده آن را امضا خواهد کرد.
حسامی
* آقای ظریف ادعا کرده که دولت پول برای ساخت سریال ندارد! ایشان بفرمایند 
پس پول تهیه 75 سکه اهدایی به جنابعالی از کجا تهیه شد؟... بقیه سکه های اعضای 
تیم مذاکره کننده و از جمله »دری« جاسوس،  از کجا تهیه شد؟ مدال ها،  سکه ها و 
هدایایی که به فاتحان این فتح الفتوح پوچ داده بودند باید به این مردم برگردانده شود.
1146---0912 و 6775---0912
* کاپ اخلاق به خاطر تعطیلی صنعت هسته ای، بی عملی بی سابقه در برابر تحریم ها، 
رکود، فقر و حتی کاهش اعتبار پاسپورت ایرانی و ده ها مورد دیگر است که همه 
نشانه ضعف و عدم خودباوری است. فردی که احساس ضعف کند در نظر غربی ها 

مستحق کاپ اخلاق است.
021---2571

* از دولت سوال می کنم: شما با باز پخش گاندو مخالفید. بسیار خوب. آیا با بازپخش 
سخنان تبلیغاتی خود در سال 92 و 96 و وعده   و وعیدهایی که می دادید موافقید؟ 

)البته اگر با خودتان مشکل ندارید(
0916---4604

* نه کیهان خوان بودم و نه مخالف دولت هستم اما از وقتی سریال گاندو را دیدم، هر 
روز کیهان می خرم و مخالف ادامه رفتار حقارت آمیز دولت در موضوعات ملی هستم.
گلشناس
* مســئولان دولتی فعلی طوری رفتار می کنند که انگار بدون رفع تحریم ها قادر 
به اداره کشور نیستند اما اگر توانایی مقابله با تحریم ها را ندارند چرا،  کناره گیری 
نمی کنند تا کسانی که تضمین می دهند می توان از تحریم ها فرصت ساخت و کشور 

را خودکفا کرد وارد میدان جنگ با دشمن شوند؟
0902---4610

* آقای رئیس جمهور در سخنرانی اخیر خود در خراسان  شمالی گفته آمار بیکاری 
جامعه کاهش پیدا کرده بنده به عنوان یک تولیدکننده ورشکسته شده در شهرک 
صنعتی شمس آباد تهران عرض می کنم آماری که از پشت شیشه دودی و ضدگلوله 

ماشین رئیس جمهوری به دست آمده باشد با واقعیت جامعه فاصله نجومی دارد.
0910----4881
*وزیر امور خارجه کشور همیشه از جمله در تاریخ 98/4/20 از شیطان بزرگ به 
عنوان ابر قدرت جهان یاد می کند! درحالی که رئیس جمهور احمقی که در راس 
کار است خودش وضعیت وخیم آمریکا را در تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری به 
روشنی بیان کرد! هنوز باور برخی ها نیست که افول ابر قدرتی آمریکا سال هاست 
که شروع شده و شکست های مفتضحانه اش طی یکی دو دهه اخیر از جبهه مقاومت 

و در غرب آسیا اظهر من الشمس است!
یک شهروند از رشت
*آقای ظریف! همان گونه که حضرت آقا فرمودند جنگی نخواهد بود! این قدر مردم 
را از سایه جنگ نترسانید و به بهانه رفع جنگ کشور را معطل آمدن مقامات غربی 
نکنید. رئیس جمهور فرانســه درمانده از حل مشــکلات داخل کشور خویش چه 

مشکلی را قرار است برای ما در سفر به تهران حل کند!؟
نیکنام
*رئیس جمهور محترم گفته که روســای یکی از کشــورهای 1+5 )قریب به این 
مضمون( گفته است اگر چه شما برجام را نبردید ولی کاپ اخلاقی را بردید! عرض 
می کنم کسی که بیشتر از 50 بار منتقدین خویش را با اهانت آمیزترین جملات 

آماج حمله قرار می دهد واقعا مستحق دریافت کاپ اخلاق است.
0919---7899
*کسانی که برجام هسته ای بی سروته برای ما و به نفع دشمنان با عبور غیرقانونی 
از خطوط قرمز را برای ملت رقم زدند امروز حق ندارند گناهان و خطاهای فاحش 
خویش را به گردن منتقدین آینده نگر و دلســوز بیندازد؟! لطفا کمی به خود نگاه 

کنند که چه فاجعه ای به بارآورده اند؟
0933---2977
*برعکس نظر و دیدگاه سخنگوی دولت در مورد سریال گاندو مردم منتظر ساخت 
گاندوهای 2و3و... هستند. این سریال حدود 84 درصد مخاطب داشته است.و باید 
با ادامه آن تکلیف خیلی از مدیران و مســئولان دو تابعیتی کشور که دل در گرو 
بیگانگان دارند روشن بشود.با همین روشنگری ها بساط آقازاده ها در کشور برچیده 

خواهد شد و مردم آسایش پیدا می کنند.
5300---0912و 9590---0914
*مخالفان پخش مستند گاندو باید بدانند هر چه بیشتر به مخالفت ادامه دهند ناگزیر 
نشریات متعهد مسائل را برای مردم بازتر می کنند و جاسوسان داخلی بیشتر شناخته 

شده و رسواتر خواهند شد. ما منتظر گاندوهای 2و3و4و... هستیم!
0913---2106
*رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار می دارد یک میلیارد و چهارصدو پنجاه میلیون 

تومان برای روستائیان اختصاص داده و پرداخت شده است! به کدام روستاها؟
لطفا نام چند روستا را بیان کنند

علی محمدی تبریز
*جناب آقای رئیسی! مصاحبه اخیر آقای امیرآبادی نماینده انقلابی قم و عضو هیئت 
رئیسه مجلس بعد از مصاحبه آقای حاجی دلیگانی، اسناد متقنی بر وابستگان مفسدان 
اقتصادی به دستگاه های اجرایی را ارائه نمود! پیگیری چنین مواردی البته کار دستگاه 
قضا را با مشکل مواجه می کند اما با توکل برخدا و پشتیبانی ملت آسان می شود. با 

جدیت بیش بروید که مردم در انتظار اقدامات شما هستند.
طباطبایی قمی
*به متولیان امر پیشنهاد می کنم روز 23 تیرماه را در تقویم ها سال مرگ برجام، 
روز هیچ، روز خسارت، روز عبرت، روز اعتماد بی جا به دشمن و شیطان و... بنامند 

تا نسل های آینده به کج راهه نروند!
0935---7956
* شهرک وسیع و پرجمعیت و بزرگ، »خانه اصفهان« واقع در منطقه 8 شهرداری 
اصفهان با بیش از نیم قرن سابقه و منازل مسکونی قدیم و جدید و ساختمان های 
تجاری و بلند آپارتمانی، فاقد ایستگاه  آتش نشانی و خدمات ایمنی است. از مسئولان 

امر درخواست رفع این مشکل را دارم!
محمود بلیغیان- اصفهان
* برای رفع مشکلات خیابان های مناطق یک و 4 به ویژه لویزان، ازگل، هنگام که 
دارای چاله های زیادی اســت و به وسایل نقلیه شهروندان آسیب می زند با سامانه 
137 و 1818 تماس گرفتیم گفتند بازدید شد ولی فعلا مرمت امکان ندارد یا به 

ما ربطی ندارد.
زارعی- تهران
* نوجوانانــی که هر روز عصر در خیابان ولی عصر)عج( چهارراه پارک وی اقدام به 
گل فروشی و پاک کردن شیشه اتومبیل های عبوری می کنند با سماجت و بدپیلگی و 
 اصرارهای خود روی اعصاب مردم راه می روند. بنویسید چه کسی باید به این امور شهری 

سر و سامان بدهد؟
0935---0220

کدام میز مذاکره؟
خسارت محض برجام کافی نیست؟!

اظهارات برخی مقامات دولتی درباره مذاکره، توأم با بی دقتی و موجب گستاخ تر 
شدن دشمن است.

آقای ظریف در جریان سفر به نیویورک، با شبکه دولتی انگلیس گفت وگو کرد 
اما کمترین اشاره ای به خباثت دولت راهزن انگلیس در توقیف نفتکش حامل نفت 

ایران در تنگه جبل الطارق نکرد.
او در عین حال در پاسخ به سوال مجری بی بی سی مبنی بر اینکه به چه دلیل شما 
حاضر به مذاکره مجدد نیستید، گفت: »به چه دلیل باید مجددا وارد مذاکره شویم؟«
ظریف تصریح کرد: »ما میز مذاکره را ترک نکردیم این آمریکا بود که میز مذاکره 

را ترک کرد. آنها باید به میز مذاکره بازگردند. ما مجددا وارد مذاکره نمی شویم.«
این اظهارات در حالی است که مذاکره با آمریکا، محدود به مذاکرات هسته ای بود 
و به واسطه اعلام توافق پایان یافت. بنابراین، گفتن اینکه آمریکا باید به میز مذاکره 
برگردد، خلاف سیاست قطعی نظام است، ضمن اینکه ابراز تمایلی اینچنین به مذاکره، 
این پالس را به حریف می دهد که دولت ایران با وجود بدعهدی، به ادامه مذاکرات 
برای برجام های 2 و 3 بی میل نیست. آیا آقای ظریف قرار بوده درباره واگذاری برنامه 
نظامی و نفوذ منطقه ای ایران هم مذاکره کند که می گوید آمریکا باید به میز مذاکره 

برگردد؟ اگر نه، برجام که جای مذاکره دوباره ندارد!
آنچه شــائبه ها را بیشتر می کند، اظهارات اخیر آقای روحانی در جلسه شورای 
اداری خراسان شمالی است که گفت: اگر آنها )آمریکایی ها( به کاهش تعهدات عمل 
کنند ما هم تعهدات خود را کاهش می دهیم، اگر برجام را نقض کنند ما هم نقض 
می کنیم. اگر هم تعهدات خود را به صورت کامل اجرا کنند ما نیز کامل اجرا خواهیم 
کرد. البته در این میان مذاکرات زیادی هم این روزها داریم اما مسیر درستی را که 

انتخاب کرده ایم، پیش می بریم.
وی افزود: ما همیشه برای مذاکره آماده ایم، همین ساعت و همین لحظه شما از 

زورگویی و تحریم دست بردارید و پای منطق و عقل برگردید ما آماده ایم.
یادآور می شود اکنون سخن از نقض برجام نیست بلکه آمریکا به طور کامل از توافق 
خارج شده است. ضمن اینکه حتی برداشتن )فرضی( تحریم ها نیز باعث نمی شود 
آقای روحانی بگوید »ما برای مذاکره آماده ایم«. آقای روحانی پارسال مذاکره مجدد 
را دیوانگی خوانده بود. در همین حال ســایت دیپلماســی ایرانی )وابسته به صادق 
فرامرزی( در تحلیلی نوشت: حسن روحانی، رئیس جمهور در سخنان اخیر خود از 
آمادگی برای مذاکره با آمریکا به شرط بازگشت آن به برجام خبر داده است. با این 
حال، او مشــخص نکرده که در صورت بازگشت آمریکا به برجام ایران در مورد چه 

مسائلی حاضر به مذاکره با آمریکاست.
اگر سخنان روحانی به معنای آمادگی برای مذاکره بر سر دستیابی به توافق های 
تازه ای تحت عناوین برجام 2 و 3 و 4 ... باشد، در آن صورت تلاش دیپلماتیک اروپا 
برای پل زدن بین مواضع ایران و آمریکا احتمالا شانسی برای موفقیت خواهد داشت 
]!؟[ اما اگر منظور او از مذاکره صرفاً گفت وگو درباره چگونگی اجرای برجام هسته ای 
باشــد ولاغیر، قاعدتاً اروپایی ها ابتکار عمل خود را شکست خورده خواهند دید. آیا 
روحانی از جانب خود ســخن گفته یا از جانب نظام سیاسی؟ واقعیت این است که 

قرائن، عکس این را نشان می دهد«.
گفتنی است فرستادن پالس مذاکره با وجود اصرار آمریکا و اروپا بر پایمال کردن 
تعهــدات برجامی، قطعاً کار را برای وزارت خارجه برای دفاع از حداقل حقوق ایران 

طبق برجام دشوارتر می کند.
شکست عاطفی روزنامه زنجیره ای

برجام برای اروپا مرده است
روزنامه ای که تا پارسال برای اروپایی ها تیتر یک های جانبدارانه  و تبلیغاتی می زد، 

اکنون تصریح می کند وعده های اروپایی ها فاقد اعتبار است.
روزنامه آفتاب یزد سال گذشته در تیتر یکی  خلاف واقع و سوال برانگیز، ضمن 

انتشار عکس بزرگ موگرینی، و از قول وی نوشت »هرچه تهران بگوید«!
این روزنامه اما روز سه شــنبه در گزارشی مفصل با عنوان »دورهمی بی نتیجه 
اروپایی ها« نوشــت: )موگرینی( قبل از حضورش در نشست شورای وزرای خارجه 
اتحادیه اروپا در مقابل خبرنگاران ایستاد و به گونه ای سخن گفت که انگار این یکی دیگر 
آخرین راهکار است. آخرین نشست. آخرین تلاش، آخرین امید... و باید هرطور که شده 
در آن به نتیجه رسید وگرنه دستاورد سال ها مذاکره برای همیشه به باد خواهد رفت. 
برخی از خود می پرسند نکند این نشست آخرین سعی است برای بقای برجام؟ 
بانوی دیپلماسی قاره سبز این بار بیش از همیشه در زبانش بیم داشت و شک، وقتی 

که گفت ما اینجا همگی جمع شدیم در آرزوی حفظ برجام.
آفتاب یزد از قول کارشناســان می نویسد: اگرچه اعلام شده نشست اروپا برای 
حفظ برجام است، اما عملًا این ایران است که می خواهد برجام را استمرار ببخشد 
وگرنه برجام برای آمریکا و در نتیجه اروپا یک موضوع مرده است. ایران برای همین 
حفظ برجام است که مرتب زمان های شصت روزه را برای گام های کاهش تعهداتش 

انتخاب کرده است.
هیچ تغییر ملموس و جدی در فعالیت های اروپا برای حفظ برجام دیده نمی شود 
و در واقع بازهم تکرار مکررات و وعده ها رخ داده اســت. هیچ وعده ای درباره فروش 
نفت ایران و برگشت پول آن به کشورمان داده نشده است. بنابراین باید گفت این 
نشست هم در نهایت نشست موفقیت آمیزی نیست. تمام تفسیرکنندگان رویدادهای 
سیاســی بر این باور هستند که اروپایی ها هنوز به قطعیت تصمیم ایران در کاهش 
تعهدات و خروجش از برجام نرســیدند و هنوز هم تصور می کنند که ممکن است 
ایران در آخرین لحظات کنار بیاید. بنابراین باید گفت تا قاطعیت ایران در خروج از 

برجام را نبینند به فکر نجات برجام نخواهند افتاد.
فراکسیون امید

سردبیر خبر آن لاین را در آفساید گذاشت
در حالی که ســردبیر سایت دولتی خبر آن لاین سعی داشت برچسب جناحی 
به حقوقدان های شورای نگهبان بزند این سایت تصریح کرد فراکسیون اصلاح طلب 

امید هم به این حقوقدانان رأی داده اند.
محمد مهاجری ســردبیر خبر آن لاین در توئیتر مدعی شد؛ »با انتخاب محمد 
دهقان )چهره سیاسی همراه با جبهه پایداری( به عضویت شورای نگهبان، دلم برای 
آقای کدخدایی می سوزد که دائماً باید قسم بخورد و تأکید کند که ترکیب شورای 

نگهبان جناحی نیست و افکار عمومی باور کنند«.
اما برخلاف این ادعا، سایت خبر آن لاین در گزارشی می نویسد: برای سومین بار 
مجلس دهم آستین ها را بالا زد و تکلیف سه عضو حقوقدان شورای نگهبان را برای 
شش سال مشخص کرد. »230 رأی برای محمد دهقان، 156 رأی برای هادی طحان 
نظیف و 181 رأی برای صادقی مقدم«؛ اینها آرایی بود که از سوی 254 نماینده مجلس 

دهم به ثبت رسید و این سه نفر را عازم ساختمان شورای نگهبان کرد.
خبر آن لاین با اشاره به 230 رأی دهقان می نویسد: شاید اگر مجلس نهم بود 
این رأی هیچ تعجبی نداشت هرچه باشد مجلس نهم مجلسی یک دست اصولگرا بود 
و این رأی یک برگ تشویقی برای یک عضو فعال بود اما این میزان رأی در مجلس 
دهم که حداقل 105 نماینده آن خود را تمام قد اصلاح طلب می دانند جای سوال است.

اگر تعداد ســه فراکسیون سیاسی مجلس را در خوش بینانه ترین حالت حدوداً 
100 نفر تصور کنیم، چه آن که وزن مستقلین کمتر از این تعداد است، اما براساس 
همان حســاب سرانگشــتی، از 230 رأی محمد دهقان مشخص است که حداقل 
نیمی از اعضای فراکسیون امید رأی شان را به نام محمد دهقان در گلدان انداختند.

جلال میرزایی یکی از اعضای فراکســیون امید بود کــه درباره انتخاب و رأی 
اصلاح طلبان به محمد دهقان به خبر آن لاین گفت: آنچه بیشــتر مطرح بود بحث 
مجلــس بود یعنی فارغ از مواضع آقای دهقان از این جهت که ایشــان یک همکار 
مجلسی بود و به امور مجلس و قانون گذاری آشنا است نمایندگان به او رأی دادند.

او ادامه داد: درست است که دهقان مواضع سیاسی متفاوتی با اصلاح طلبان دارد 
اما این تحلیل هم وجود داشت که استقلال رأی او می تواند در آینده مؤثر باشد.

یادآور می شود برخلاف ادعای سردبیر خبر آن لاین، محمد دهقان به  هیچ وجه 
»چهره سیاسی همراه جبهه پایداری« محسوب نمی شود.

چراغ اول را چرا خود شما
روشن نمی کنید، آقای روحانی!

یک روزنامه منتقد، از روحانی خواســت خود وی چراغ اول را درباره دوچندان 
کارکردن برای کشور روشن کند.

وطن امروز نوشت: آقای روحانی در جریان سفر به خراسان شمالی گفته اند: »باید 
مثل ژاپن بعد از جنگ جهانی روزی چند ساعت مجانی کار کنیم«.

حسام الدین آشنا، مشاور رسانه ای ایشان هم بلافاصله با هشتگ »هاشمی زنده 
است« در شبکه توئیتر نوشته است: »فرمایشات دکتر روحانی چراغی است در تاریکی 
ولی افسوس، همان طور که تئوری ژاپن اسلامی امیرکبیر ایران را به باد تمسخر گرفتند، 
این هم به همان روز دچار خواهد شد«. اینکه مشاور رسانه ای رئیس جمهور آن قدر 
منفعل باشد که مهم ترین نگرانی اش، هجو سخنان آقای روحانی از سوی جامعه باشد، 
اصلاً نشانه خوبی برای دولت نیست و در دل خود، حرف های ناگفته بسیار دارد. خبر 
تلخ تر اما این اســت که اصطلاح ژاپن اسلامی را ظاهراً آقای هاشمی هیچ گاه نه در 

خاطرات و نه در سخنان رسمی خود به کار نبرده اند!
آقای آشنا اما خوب است برای خدمت به کشور، لااقل خودش را از دایره این توصیه 
آقای رئیس جمهور خارج کرده، کمتر توئیت بزند. فارغ از این توصیه های شخصی به 
آقای آشنا اما باید انصاف داد که کلیت حرف آقای روحانی، غلط نیست. اما سوال؟ 

چرا باید مشاور رئیس جمهور نگران هجو سخنان ایشان در سطح جامعه باشد؟!
پاســخ را بهتر است از مشاور کسی بپرسیم که تکرارهای او وضعیت کنونی را 

خلق کرده است.
عبدالله ناصری، مشــاور محمــد خاتمی دی ماه 96 در گفت وگــو با روزنامه 
فرهیختگان، گفته بود: »روحانی در مقایســه با همه رؤسای جمهور پیشین بعد از 
انقلاب، وقت برای دولت نمی گذارد، می گویند او از ساعت 9:30 صبح تا 19 سر کار 
است! این را تردید ندارم و یکی از اعتراضات و انتقاداتی است که دوستان روحانی به 
او دارند. ناطق نوری در همین زمینه به روحانی اعتراض کرده و گفته: من که الان 
فقط یک حوزه علمیه در لواسان دارم از ساعت 6:30 صبح آنجا حاضر می شوم... شما 

باید کمی زودتر بروید و به سخن وزرای تان گوش کنید«.
وی گفته بود: »آقای روحانی ساعت 10 صبح در محل کارش حاضر می شود این 
مسئله را با چشم می بینم. وقتی می بینم نه یک روز، نه 2 روز بلکه روزهای متعدد، 
»اسکورت« آقای روحانی، چه ساعتی دم در خانه ایشان حضور پیدا می کند تا ایشان 
را به نهاد ریاســت جمهوری ببرد، ساعت کاری ایشان مشخص می شود« اینکه چرا 
آقای ناصری و رئیس اش در 4 ســال نخست ریاست جمهوری آقای روحانی به فکر 
اطلاع دادن ســاعات کاری ایشان به مردم نبوده اند، بلکه اردیبهشت 96 هم با تمام 

قدرت و- جسارتاً- فریب، برایش تکرار کرده اند، خود بحث ظریف و مفصلی است.

دولت اما اگر دوست دارد جامعه به جای هجوکردن این گونه سخنان، با او همراهی 
کند، خوب است خود در این زمینه پیش قدم شود. راهش هم بسیار ساده است. با 
وجود تکلیف قانونی برای شفاف سازی حقوق و مزایای مدیران و کارکنان و ثبت آن 
در سامانه حقوق و مزایا، نه تنها تاکنون این سامانه عملیاتی نشده، بلکه انتقال آن 
به وزارت امور اقتصادی و دارایی و بلاتکلیفی آن، خود طنز دیگری از جنس همان 
درگیری لفظی مشــاور محمد خاتمی و حسام الدین آشناست. وزرا و مدیران ارشد 
دولت تا ســطح فرماندار که بحمدالله وضع شان بد نیست، بسم الله! از امروز به جای 
دریافت حقوق های نجومی، رایگان برای مردم کار کنید. یا حداقل به حقوق قانون 

کار راضی باشید.
آفتاب یزد: از روحانی بعید بود

کاهش بدهی خارجی را هنر دولت جا بزند
یک روزنامه اصلاح طلب، با انتقاد از روحانی نوشت کاهش بدهی های خارجی در 

اثر کاهش مبادلات خارجی است و نه هنر دولت.
آفتاب یزد می نویسد: حسن روحانی در جمع مردم شیروان سخنانی در خصوص 

کاهش بدهی خارجی ذکر کرد که مایه تعجب کارشناسان است. 
وی گفت: هر کشوری که در مضیقه قرار می گیرد به دلیل کاهش درآمد، بدهی اش 
افزایش می یابد، اما در مدت 14 ماهی که در فشار شدید تحریم قرار گرفته ایم، بدهی 
خارجی دولت مان کاهش یافته اســت؛ در سال 96 بدهی خارجی ما 12 میلیارد و 

400میلیون بوده است اما امروز این بدهی به 9/5 میلیارد رسیده است.
این ســخنان در حالی مطرح می شود که به اعتقاد صاحبنظران کاهش بدهی 
خارجی تحت تاثیر کاهش مبادلات تجاری است. تحریم ها در عمل میزان مبادلات 
تجاری را پایین آورده، مانند کاسبی که امکان معامله تجاری را ندارد و در مغازه خود 
را بسته است. این کاسب معامله ای ندارد که بخواهد احتمالا مقروض شود، بنابراین، 
این که بر خود ببالد که بدهی ندارد هنر نیست. حالا ماجرای سخنان رئیس جمهور 
ما است، آنچه سبب افت بدهی خارجی شده، کاهش مبادلات است، چرا که تا زمانی 

که مبادله ای صورت نگیرد، پولی نیز در چرخه تجاری مبادله نخواهد شد.
بنابراین نمی توان این مسئله را حاصل تلاش دولت یا آثار مثبت رشد تجاری برای 
کشور ارزیابی کرد. وقتی که جلو امکانات اعتباری گرفته شده تا جایی که ما حتی 
سوئیفت نیز نداریم، تجارتی انجام نمی شود که بخواهیم بابت آن بدهی بالا بیاوریم.

بنابراین ابراز کاهش بدهی خارجی توسط رئیس جمهور که آن را نشانه کارایی 
دولتش ذکر کرده، از شخص آقای روحانی که حقوقدان است، انتظار نمی رود، چون 
این مسئله یک دو دوتا چهارتای کوچک است که هر کسی که از علم اقتصاد سر در 
بیاورد آن را می داند چه برسد به رئیس جمهوری که از مشاوران بزرگ اقتصادی در 

هدایت کشور بهره می برد و بعید است چنین چیزی را ایشان ندانند.
روایت یک بزک کننده برجام

از وضعیت بی دولتی در اقتصاد
رئیس سابق اتاق بازرگانی و از حامیان دوآتشه برجام می گوید وضعیت اقتصادی 

مساعد نیست و کشور دچار بی دولتی شده است.
محســن جلال پور در کانال تلگرامی نوشت: این  روزها که حال عمومی مساعد 
نیست و آمارها و شاخص ها وضعیت خوبی را انعکاس نمی دهند و حوادث و اتفاقات 
نگران کننده زیادی رخ می دهد، یک پرسش مهم در ذهن مردم نقش می بندد: دولت 

کجاست؛ چرا کاری نمی کند؟
مردم این روزها بیشــتر از گذشته شاهد نابسامانی اوضاع اقتصادی هستند اما 
احساس می کنند از یک سو توان کارشناسی دولت به قدری تنزل پیدا کرده که قادر 
به حل مسائل نیست و از سوی دیگر گروه های سیاسی مخالف هم نمی گذارند دولت 

به وظایفش عمل کند.
تحلیل گران سیاســی به این وضع »بی دولتی« می گویند و معتقدند این اواخر 
شرایط کشور به گونه ای پیش رفته که جایگاه دولت از یک نهاد سیاست گذار به یک 

نهاد اجرایی منفعل تنزل یافته است.
در ساختار سیاسی ما دولت پاسخ گوترین نهاد است اما وقتی از پدیده بی دولتی 
ســخن می گوییم منظورمان فقط دولت نیست. این روزها گروه های مخالف دولت 

تلاش می کنند به هر شکل ممکن بر آتش بی دولتی بدمند.
اخیراً یکی از سیاســتمداران مخالف دولت گفته »شایسته این ملت نیست در 
صف گوشت منجمد بایستند«. نظر کاملًا درستی است اما باید از ایشان و مجموع 
مخالفان دولت پرســید چطور به لطایف الحیل در حال ناکام کردن دولت در عرضه 
کالای عمومی هستید اما در افکار عمومی به خاطر ضعفش در عرضه کالای خصوصی 

)گوشت، برنج، گوجه فرنگی و...( تخطئه اش می کنید؟
چطور با تمام توان علیه برجام صف می بندید و لوایح چهارگانه را به محاق می برید 

اما هزینه آثار اقتصادی و سیاسی اش را گردن دولت می اندازید؟
درباره اظهارات آقای جلال پور باید خطاب به وی گفت بخشــی از نابســامانی 
اقتصادی موجود و فشار تورمی بر مردم، محصول سیاست بازی برخی فعالان اقتصادی 
نظیر شماست که در ازای برخی حمایت های ویژه، تبدیل به بزک کننده برجام شدید 

و نسخه بی عملی و بی تدبیری اقتصادی و منتظر برجام نشستن را تأیید کردید.
از طرف دیگر او توضیح نمی دهد که سوءتدبیری های اقتصادی چه ارتباطی به 
لوایح مربوط به FATF دارد. آیا مثلاً اروپایی ها به خاطر FATF، مبادلات اقتصادی 

را با ایران متوقف کرده اند یا به علت تحریم ها و فشارهای آمریکا؟!
اینکه نقدینگی از 430 هزار میلیارد تومان به نزدیک 2 تریلیون تومان رسیده 
)چهار برابر شــده( و به جای هدایت به سمت تولید و ســرمایه گذاری مولد، سراغ 
سوداگری کاذب رفته، به مخالفان ارتباط دارد؟ رهاکردن بخش تولید مسکن در طول 

6 سال گذشته که هم می توانست اشتغال ایجاد کند و هم از تورم بکاهد، چطور؟!

1- توقیف نفتکس ایرانی در منطقه جبل الطارق توســط انگلیسی ها 
در حقیقت در ادامه همان سناریوی برجسته سازی حملات ماه گذشته در 
دریای عمان در جهت فضاسازی برای بهره برداری های سیاسی- حیثیتی و 
البته جاسوسی است. در این سناریو با ادعایی در باره عبور نفتکش انگلیسی 
از تنگه هرمز، خواســته اند به زعم خود اقتدار نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی در خلیج فارس را که بارها نیروهای دریایی آمریکا و انگلیس را به 
اسارت گرفته اند و پهپادهای خود را بر فراز ناوها و کشتی های آمریکایی و 
اروپایی به پرواز درآورده، آنها را رصد کردند و همچنین اهمیت سرنگونی 
پیشرفته ترین و مدرن ترین پهپاد جاسوسی آمریکا را تحت الشعاع قرار 
دهند و فضای لازم را در جهت توجیه لزوم حمایت از طرح پنتاگون برای 

تشکیل ائتلاف بین المللی حفاظت از تردد کشتی های نفتی فراهم کنند.
2- آمریکا با فضاســازی در باره ائتلاف بین المللی دریایی: اولا تلاش 
دارد همچنان ســناریوی دوگانه و دروغین جنگ و صلح را زنده نگه دارد 
که در واقع در چارچوب تحریک افکارعمومی علیه ایران و در ادامه جنگ 
روانی– رسانه ای و ایران هراسی قابل تحلیل است و به نظر می رسد طرحی 
برای دوشیدن بیشــتر گاوه های شیرده منطقه باشد. ثانیا می خواهند به 
افکارعمومی داخل آمریکا و اروپا القا کنند که در مقابل اقدامات مقتدرانه 
و بازدارنده جمهوری اسلامی فعالانه عمل می کنند و در افکارعمومی دنیا 
ضعف های خود را بپوشــانند و اعتبار بر باد رفته خود را بازسازی کنند و 
شکست های پی در پی خود در منطقه و در مقابل محور و جریان مقاومت 
را تحت الشعاع قرار دهند. ثالثا نشان می دهد آمریکایی ها و اروپایی ها و 
صهیونیست ها که تاکنون نتوانسته اند با خلق و حمایت های از تروریست ها 
و به قول ترامپ با هزینه کردن هفت میلیارد دلار در منطقه، در سوریه و 
عراق و یمن و لبنان و به خصوص در فلسطین با طرح به اصطلاح معامله قرن 
به اهداف خود برسند، تلاش دارند تا شاید با مانور دریایی بتوانند کشورها و 

ملت های منطقه را بترسانند و برای خود اعتباری کسب کنند.
3- این سناریو نشان می دهد که آمریکایی ها و اروپایی ها به شدت از 
تهدید بستن تنگه هرمز ترسیده اند و عملی شدن این تهدید از سوی ایران 
را جدی و امکانپذیر ارزیابی کرده اند. بر این اساس رئیس  ستاد مشترک 
ارتش آمریکا دم خروس آمریکا از طرح ائتلاف بین المللی دریایی را آشکار 
کرد و هدف واقعی این کشور را لو داد. در حالی که آمریکا ادعای محافظت 
از نفتکش ها را دارد، ژنرال دانفورد اذعان کرد »هدف آمریکا به طور خاص 
ایفای نقش فرماندهی برای جمع آوری اطلاعات جاسوســی و شناسایی 
است«! آنچه که تردیدی باقی نمی گذارد که این سناریو فقط یک سناریوی 
سیاسی – حیثیتی – جاسوسی است، این است که در طرح آمریکا مشخص 
نشده که اولا کشتی های آمریکا در واقع چه نقشی در محافظت از نفتکش ها 
دارند؟ ثانیا آمریکا قرار است با کدام کشورها همکاری کند؟ ثالثا این ائتلاف 
دریایی، حفاظت از نفتکش های کدام کشورها را برعهده خواهد گرفت. رابعا 
چند کشور حاضرند وارد این ائتلاف شوند؛ هرچند کشورهای مختلف از 
تبعات و پیامدهای رودررو شــدن با جمهوری اسلامی به خوبی آگاهند و 
تلاش دارند خود را کنار و در حاشیه نگه دارند و از ورود به متن طرح های 
آمریکا پرهیز کنند. خامسا اکنون در پنتاگون که تاکنون چند وزیر عوض 
کرده و اکنون با سرپرست اداره می شود و دچار آشفتگی است، از یک سو 
بحث و اختلاف است که نیروهای آمریکا در منطقه چه کارهایی می توانند 
و چه کارهایی نمی توانند انجام دهند تا آمریکا را وارد یک جنگ ویرانگر 
ناخواسته نکنند و از سوی دیگر در پنتاگون و نهادهای اطلاعاتی – نظامی 
آمریکا اتفاق نظر وجود دارد که ائتلاف به اصطلاح بین المللی دریایی بسیار 
پیچیده و پرهزینه و خطرناک است! و همان گونه که از ائتلاف سعودی - 
آمریکایی و تشکیل ناتویی عربی نامی بیش باقی نمانده، این ائتلاف نیز جز 

همان، سرنوشتی نخواهد داشت.
4- اما چند نکته مهم: اولا محافظت از کشــتی ها در عمل به مراتب 
دشوارتر است از آنچه که تصور می شود و کشتی های کافی برای همراهی 
تک تک ده ها نفتکشــی که روزانه از تنگه هرمز و در خلیج فارس تردد 
می کنند، وجود ندارد. آمریکا بــه دلیل اینکه خلیج فارس و تنگه هرمز 
تحت حفاظت است و همه نفتکش ها در تیررس نیروهای سپاه قرار دارند، 
نمی تواند چنین طرحی را اجرا کند و حفاظت کشــتی ها در خارج از این 
محدوده کاری بیهوده و نمادین و تبلیغاتی خواهد بود. ثانیا مین هایی که بر 
اثر صدا، فشار و یا جاذبه مغناطیسی منفجر می شوند، همان گونه که برای 
نفتکش ها خطرساز هستند برای کشتی های محافظت کننده نیز خطرسازتر 
خواهند بود.ثالثا یقیناً هرچه تعداد کشــتی های آمریکایی و اروپایی در 
منطقه بیشتر شود قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی بیشتر خواهد شد 
و هر کدام از این کشتی ها هدف در دسترسی برای موشک های کوتاه برد و 
میان برد ایرانی خواهد بود و دیگر نیاز به استفاده از موشک های دوربرد و 
سری و فوق سری جمهوری اسلامی نخواهد بود! رابعا فضاسازی درباره ورود 
کشتی های آمریکایی به خلیج فارس مسبوق به سابقه است. ناو یو اس اس 
استینس با شلیک موشک های میان برد در مانور نیروهای سپاه مجبور به 
ترک منطقه شد و ناو آبراهام لینکلنِ مجهز به هواپیماها و ناوچه های جنگی 
خود با پیام قاطع فرزندان سپاهی که »اگر وارد آب های خلیج فارس شود، 
تضمینی برای خروج سالم آن وجود ندارد« در خارج از خلیج فارس و در 
فاصله 500 کیلومتری متوقف شد، و بعداز سرنگونی پهپاد آمریکایی، ترامپ 
با دریافت این پیام که »در صورت هرگونه حماقتی، موشک های ایران آماده 
هدف قرار دادن تمام منافع و اهداف آمریکا در سراسر جهان و به ویژه در 
منطقه هستند«، دستور توقف هرگونه اقدامی علیه ایران را صادر کرد. اینها 
مشتی نمونه خروار و نمونه هایی از ده ها موردی است که اقتدار و بازدارندگی 
جمهوری اسلامی، آمریکایی ها را در تصمیمات خود پشیمان و متوقف کرده 
است. حال سؤال این است که آمریکا چگونه می خواهد از کشتی های نفتی 

دیگر کشورها محافظت کند؟! 
5- آمریکایی ها و انگلیسی ها و صهیونیست ها باید از سرنگونی پهپاد 
جاسوســی آمریکایی درس عبرت بگیرند و بدانند با رقص دیپلماتیک 
نمی توانند اقدامات نمایشــی نظامی خود را واقعی جلوه دهند. لذا اولا 
برنامه ریزی چنین سناریویی در حقیقت از ترس هرگونه اقدام متقابل ایران 
و با هدف فضاسازی برای جلوگیری از اقدامات احتمالی جمهوری اسلامی 
صورت گرفته، در حالی که نیروهای مسلح ایران نشان داده اند در حمایت 
از امنیت و منافع ملی کشور و در راهبرد دفاعی و تهاجمی خود در صورت 
نیاز به هــر اقدامی، درنگ نخواهند کرد و قاطعانه عمل خواهند کرد. لذا 
جمهوری اسلامی بدون هیچ گونه وحشتی از ناوهای آمریکا و انگلیس اگر 
بخواهد کشتی های انگلیسی را متوقف کند، خیلی سریع و بدون پرده پوشی 
مثل سرنگونی پهپاد آمریکایی، این کار را خواهد کرد. البته به نظر می رسد 
انگلیس با خروج از اتحادیه اروپا می خواهد به عنوان سگ دنباله روی آمریکا 
بــا این اقدامات مقدمات خروج خود از برجام را فراهم کند، چراکه بعد از 
خروج از اتحادیه اروپا بقای خود را در هماهنگی با سیاســت های آمریکا 

علیه ایران می بیند. 
6- اما همان گونه که بعد از 33 ســال آمریکا پاسخ سرنگونی ایرباس 
ایرانی با سرنگونی پهپاد جاسوسی فوق پیشرفته خود را به مراتب شدیدتر 
دریافت کرد و انتقام 300 مسافر بی گناه از دولت آمریکا گرفته شد، به نظر 
می رســد با ماجراجویی های دریایی جدید باید منتظر پاسخی به مراتب 
شدیدتر و مقتدرانه تر از »عملیات اراده جدی« ریگان در حمله به ناوچه های 
ایرانی در سال 66 و گرفتن انتقام پیکر سوراخ و گلوله باران شده شهید نادر 
مهدوی و دیگر همرزمانش که تحت شکنجه های قرون وسطایی بر عرشه 
ناو آمریکایی به شهادت رسیدند، باشد، هرچند آمریکایی ها به خوبی به یاد 
دارند در همان دهه شصت نیز در جنگ نفتکش ها علی رغم اینکه قدرت و 
توان نظامی جمهوری اسلامی مثل امروز نبود و علی رغم اسکورت نفتکش ها 
توسط آمریکا، ده ها نفتکش و بالگرد و ناو پیشرفته آمریکایی و غربی از جمله 
ناو آمریکایی »ساموئل بی رابرتز« و نفتکش بریتانیایی »جنتل بریز« هدف 
مین ها و موشک های کرم ابریشم و یا قایق های تندرو ایران قرار گرفتند و 
توسط نیروهای سپاه منهدم شدند. لذا آمریکایی ها به خوبی می دانند ایران 
دیگر ایران دهه شصت نیست و قدرت دفاعی و نظامی اش اکنون به اولین 
قدرت منطقه و پنجمین قدرت نظامی جهان تبدیل شده است و فرماندهی 
جنگ در ید باکفایت شخصی است که معتقد است نه تنها در دنیای آینده 

بلکه در دنیای پرآشوب کنونی نیز امنیت در سایه مقاومت است. 
7- اما ایران سیاست و راهبرد خود را دنبال می کند و برگ های برنده 
زیادی در دست دارد و می تواند هم تحریم ها را پشت سر بگذارد و هم از 
امنیت و منافع ملی کشور با اقتدار دفاع کند. شعار جمهوری اسلامی همان 
شعار زمان جنگ نفتکش هاســت مبنی بر اینکه »اگر خلیج فارس برای 
ما امن نباشــد، برای هیچ کس امن نخواهد بود« و »اگر قرار است اقتصاد 
ایران سقوط کند به زعم بعضی ها، اقتصاد جهان نیز با بستن تنگه هرمز 
سقوط خواهد کرد« و قطعا آمریکا و اروپایی ها چنین ریسکی را نمی کنند 
و می دانند هرگونه ناامنی در منطقه اولا کل منطقه را به آتش می کشد ثانیا 
سقوط اقتصاد جهانی را تسریع و تسهیل خواهد کرد و در حقیقت حیات 

و بقای خود آنها را در معرض خطر قرار خواهد داد!

سناریوی سیاسی- حیثیتی- جاسوسی!

گفت و شنود

كفگیر! 
گفت: دولت انگلیس اعلام کرده است به شرط اینکه نفتکش ایران به سمت 

سوریه نرود آن را آزاد خواهد کرد!
گفتم: ما هم اعلام کرده ایم به شرط اینکه نفتکش ها و کشتی های 
تجاری انگلیس به خلیج فارس وارد نشوند، آنها را توقیف نخواهیم کرد!
گفــت: خبرهای موثق حکایت از آن دارند که بعد از توقیف نفتکش ایرانی، 
کشتی های تجاری و نفتکش انگلیسی از ترس توقیف وارد تنگه هرمز نشده و در 

سواحل کشورهای عربی لنگر  انداخته و منتظر مانده اند.
گفتم: یعنی از ترس مرگ خودکشی کرده اند و خودشان دست به 

توقیف نفتکش هایشان زده اند.
گفت: پس بگو چرا صدایش را در نمی آورند ولی پشت سر هم پیغام و پسغام 

می فرستند که بیایید یک جوری قضیه را حل و فصل کنیم؟!
گفتم: یارو چندتا میهمان داشــت و پشــت سر هم به آشپزخانه 
می رفت و به اهل خانه سفارش می کرد که زود باشید! میهمان ها حسابی 
گشنه اند. همسرش که از کوره در رفته بود با کفگیر توی سر او زد و یارو 
هنگام صرف غذا درحال تعارف به میهمان ها بود که یکی از آنها گفت؛ 
خود شما هم بفرمایید و یارو گفت؛ شما بفرمایید من چند دقیقه قبل 

یک کفگیر خورده ام!

دكتر محمدحسین محترم

صفحه 2
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تسلیت به همکار
با نهایت تاسف مطلع شدیم همکارمان آقای میکائیل هدایتی در غم 
از دست دادن یکی از نزدیکان خود سوگوار است. ضمن تسلیت به ایشان 
برای آن مرحوم غفران الهی و برای بازماندگان صبر و شکیبایی آرزو داریم.

یادداشت میهمان

دبیر شــورای نگهبان گفت: 
قانون های سرنوشت ساز مثل قانون 
انتخابــات را در اولویت کار خود 

قرار دهید.
مجلس  کمیســیون های  رؤسای 
شورای اسلامی با آیت الله جنتی، دبیر 
شــورای نگهبان دیدار کردند. آیت الله 
جنتی طی ســخنانی به فرمایش امام 
راحل مبنی بر این که مجلس در رأس 
امور است  اشاره کرد و خطاب به روسای 
کمیسیون های مجلس، گفت: باتوجه به 
این فرمایش امــام خمینی)ره( وظیفه 
در رأس امور بودن چیست؟ شما غیراز 
قانونگذاری که باید قوانین مفید به حال 
نظــام و مملکت انجــام دهید، وظیفه 

دیگری هم دارید.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی 
شــورای نگهبان، وی در همین زمینه 
ادامــه داد: مجلــس بایــد در کنــار 
قانونگذاری بر امور اجرایی نیز نظارت 
داشــته باشد؛ مردم نیز این انتظار را از 

شما نمایندگان دارند.
دبیر شورای نگهبان با انتقاد از بعضی 
مفاسد اقتصادی، اداری، سیاسی و رکود 
اقتصادی، تاکید کرد: مردم از نمایندگان 

مجلس انتظار دارند که به امور اجرایی 
نظارت داشته باشند؛ چراکه وظیفه شما 
فقط قانونگذاری نیست بلکه نظارت هم 
جزئی از وظایف نمایندگان مجلس است.
آیت الله جنتی خطاب به نمایندگان 
مجلس با بیــان این که تلاش کنید تا 
گره ای از مشــکلات مــردم باز کنید، 
خاطرنشــان کرد: هرچند مشــکلاتی 
وجود دارد، اما این مشــکلات غیرقابل 
حل نیست بنابراین باید برای رفع آنها 

راه حل پیدا کنید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
تصریح کرد: قانون های سرنوشت ســاز 
مثل قانــون انتخابات را در اولویت کار 

خود قرار دهید.
دبیر شــورای نگهبان با  اشاره به 
مشــکلات قانون انتخابات، بر ضرورت 
اصلاح این مشکلات تاکید کرد و گفت: 
بایــد برای این موضوع چاره اندیشــی 
شــود؛ چراکه موجب اتــلاف وقت و 

سرمایه می شود.
آیت الله جنتــی از دو نرخی بودن 
ارز انتقــاد و این موضوع را موجب بروز 
فساد اقتصادی دانسته و بر لزوم اصلاح 

این امر تاکید کرد.

در دیدار رؤسای کمیسیون های مجلس مطرح شد

تأكید آیت الله جنتی
 بر ضرورت اصلاح قانون انتخابات

وزیر امور خارجه گفت: گزینه 
تهران، مقاومــت در برابر هرگونه 

فشار است.
محمد جــواد ظریــف، وزیر امور 
خارجه در مصاحبه ای با شبکه خبری 
»ان بی ســی نیوز« گفت: گزینه تهران، 

مقاومت در برابر هرگونه فشار است. 
ظریف تصریــح کــرد: گزینه ما 
مقاومت در برابر هرگونه فشــار است؛ 
اما اگر آمریکا دنبال یک راه آبرومندانه 
برای خروج از این شرایط است راه حل 

وجود دارد.
متأســفانه دولتمردان بدون توجه 
به تجربه عبرت آموز برجام همچنان به 

آمریکا اعتماد دارند.
مجددا وارد مذاکره نمی شویم

ظریف همچنیــن در مصاحبه با 
شــبکه انگلیســی بی بی سی به بحث 
پیشنهاد آمریکا برای مذاکره مجدد  اشاره 
کرد و در پاسخ به سؤال مجری مبنی بر 
اینکه به چه دلیل شما حاضر به مذاکره 

مجدد نیستید، گفت:به چه دلیل باید 
مجدداً وارد مذاکره شویم؟

وی تصریــح کرد: ما میز مذاکره را 
ترک نکردیم. ایــن آمریکا بود که میز 
مذاکره را ترک کــرد. آنها باید به میز 
مذاکره بازگردند. ما مجدداً وارد مذاکره 

نمی شویم. 
محدودیت تردد برای ظریف

وزیر خارجه ایران که برای شرکت 
در یک اجلاس سازمان ملل به نیویورک 
سفر کرده، در یک پیام توییتری اعلام 
کرد او تنها اجازه پا گذاشــتن به ســه 

ساختمان در آمریکا را دارد.
وی در پیامی توییتری نوشــت:با 
لســتر هولت از شبکه ان بی سی نیوزدر 
نیویورک مصاحبه کردم. ما 15 جولای 
)24 تیــر( در اقامتگاه نماینده ایران در 
سازمان ملل صحبت کردیم. در حالی که 
من در حال انجام کارهای رسمی مرتبط 
به سازمان ملل هستم، این اقامتگاه یکی 
از سه ساختمانی است که به من اجازه 

داده شده که پایم را به آنها بگذارم.
در هفته های گذشــته، »اســتیو 
منوشین« وزیر خزانه داری آمریکا گفته 
بود که واشــنگتن قصد دارد »محمد 
جواد ظریف« وزیــر امور خارجه ایران 

را تحریم کند.
علی رغم اعلام تصمیم واشــنگتن 
برای تحریم ظریف، 21 تیرماه خبرگزاری 
»رویترز« از عقب نشینی دولت ترامپ از 
این کار خبر داد و با اقدام »مایک پامپئو« 
وزیر خارجه آمریکا، روادید ســفر وزیر 
خارجه ایران به نیویورک برای حضور در 

نشست سازمان ملل صادر شد.
انتقاد ظریف از محدودیت های تردد 
او در مقر سازمان ملل در حالی مطرح 
شــده که پیش از این، »برایان هوک« 
نماینده ویــژه رئیس جمهور آمریکا در 
امور ایران و رئیس »گروه اقدام ایران« 
در وزارت امــور خارجه ایالات متحده 
در مصاحبه با شــبکه »فاکس نیوز« به 
محدودیت های اعمالی واشنگتن علیه 

وزیر خارجه ایران اذعان کرده بود.
هــوک در توضیــح چرایی صدور 
روادید ســفر به نیویورک بــرای وزیر 
خارجه ایران گفته بود: ما به عنوان کشور 
میزبان سازمان ملل، تعهداتی داریم که به 
دیپلمات ها اجازه بدهیم اقدامات مرتبط 
با سازمان ملل را انجام دهند در نتیجه 
ما به تعهدات سازمانی که داریم، احترام 
می گذاریم اما این بدان معنا نیست که ما 
اجازه رفت و آمد آزاد دیپلمات های ایرانی 

را در شهر نیویورک بدهیم.
نماینده ویژه رئیس جمهور آمریکا در 
امور ایران در یک مصاحبه ضمن تکرار 
لفاظی ها علیه ایران اعلام کرد، اعضای 
دولت ترامپ با »محمد جواد ظریف« در 

نیویورک دیدار نخواهند کرد.
به گزارش فارس، سخنگوی دبیرکل 
ســازمان ملل متحد اعلام کرد که به 
واشــنگتن نگرانی خود درباره محدود 
کردن روادیــد ورود وزیر امور خارجه 

ایران را ابراز داشتیم.

ظریف:

گزینه تهران، مقاومت در برابر 
هرگونه فشار است

انرژی  ســازمان  سخنگوی 
اتمی گفت: غنی ســازی همانند 
چه  هر  که  می ماند  لوکوموتیوی 
به جلو می رود بر سرعتش افزوده 
می شــود؛ درحال حاضر سطح 
غنی سازی ایران 4/5 درصد است. 
ایســتگاه بعد از 4/5 درصد، 20 

درصد است.
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی درخصوص میزان انباشت 
اورانیوم غنی سازی شده، اظهار داشت: 
در حال حاضر میزان انباشت اورانیوم 
غنی سازی شده بیش از 300 کیلوگرم 
است و سرعت انباشت افزوده می شود 
در واقع غنی سازی همانند لوکوموتیوی 
می مانــد که هر چه به جلو می رود بر 
سرعتش افزوده می شود؛ درحال حاضر 
سطح غنی سازی ایران 4/5 درصد است.

کمالوندی در پاســخ به این سؤال 
که آیا ایران از ســطح غنی سازی 4/5 
درصــد عبور نمی کند، گفــت: قرار ما 
این نیست که از غنی سازی 4/5 درصد 
عبور کنیم، فعلًا در این سطح می مانیم. 

غنی سازی همانند قطاری سریع السیر 
است که ایستگاه بعد از 4/5 درصد، 20 

درصد است.
به گزارش مهر، وی خاطرنشــان 
کرد: در حال حاضر کشــور نیازی به 
غنی سازی در سطح 20 درصد ندارد.

اظهارنظر ســخنگوی ســازمان 
انرژی اتمی درباره عدم نیاز کشور به 
غنی سازی 20 درصد در حالی است 
که در روزهای گذشته حسین آبنیکی 
رئیس سابق مرکز توسعه سازمان انرژی 
اتمی گفته بود: نیاز کشــور به بحث 
اورانیوم غنی شده بسیار جدی است. 
ما الان بالای یک میلیون بیمار داریم 
که باید از رادیو داروها استفاده کنند 
و این رادیو داروها نیاز دارد که رآکتور 
تهران ما سوخت 20 درصد در اختیار 
داشته باشــد و کار کند و اکنون نیز 
سوخت 20 درصد ما رو به پایان است.

ژستِ منجی گریِ یک بدهکار!
رئیس جمهور  ماکــرون  امانوئل 
فرانسه در نشست خبری مشترک با 
همتای صرب خــود در بلگراد اعلام 

کرد که طی هفته جــاری به منظور 
کمــک به کاهش تنش هــا در غرب 
آسیا، با دونالد ترامپ، ولادیمیر پوتین 
و حسن روحانی گفت وگو خواهد کرد.
ماکرون درخصــوص تلاش های 
انجام شــده برای کاهش تنش ها در 
غرب آسیا مدعی شد: من فکر می کنم 
اقداماتی که مــا در چند هفته اخیر 
انجام دادیم، از وقوع بدترین سناریوهای 
ممکن جلوگیری کرد. در این شرایط 
دشــوار، ما همچنان بــه تلاش برای 

میانجیگری و مذاکره ادامه می دهیم.
ماکــرون صراحتــا به مســئله 
میانجیگری فرانسه  اشاره کرده است. 
این در حالی اســت کــه در روزهای 
گذشته امانوئل بون، مشاور دیپلماتیک 
رئیس جمهور فرانسه در سفر به تهران 

مدعی شده بود که میانجی نیست.
فرانسه ژست میانجی و منجی به 
خود گرفته است. این در حالی است 
که این کشــور از بدهکاران برجام و 
همچنین از حامیــان جنایتکاران در 

منطقه است.

آمریکا، مقصر است
وزارت  شوانگ، سخنگوی  گنگ 
خارجه چین گفــت: آمریکا به دلیل 
خروج سال گذشته از برجام و اعمال 
مجدد تحریم ها علیــه ایران، مقصر 

تنش های اخیر است.
شوانگ افزود: تنها راه برای کاهش 
تنش هــا، اجرای موثــر و کامل این 

توافق است.
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه 
روسیه با سفیران اتحادیه اروپا و رئیس 
نمایندگی این اتحادیه در روسیه دیدار 
و با آنها درباره مسائل مختلف از جمله 
»برنامه جامع اقدام مشترک« )برجام( 

رایزنی کرد.
»بنیاد  اســتاد  ویجیــان،  لــی 
مطالعات بین المللی شــانگ های« و 
کارشــناس مطالعــات آفریقا و غرب 
آسیا، تحریم های آمریکا علیه ایران را 
»یک جانبه« و »غیرقانونی« دانست و 
تاکید کرد که تداوم خرید نفت ایران 
از ســوی چین »امری عادی« است و 

باید ادامه یابد.

کمالوندی:

ایستگاه بعد از 4/5 درصد غنی سازی 20 درصد است


